
 PRAVOPIS – INTERPUNKCIA 
 
 

 INTERPUNKCIA A JEJ FUNKCIE 
- Interpunkcia je sústava príslušných grafických znakov 
(interpunkčných znamienok), ktoré sa používajú na 
členenie textu. 
- V slovenčine sa používajú tieto interpunkčné 
znamienka: bodka (.), výkri čník (!), otáznik (?), čiarka 
(,), bodko čiarka (;), poml čka (–), tri bodky (…), 
zátvorky ( ), dvojbodka (:), úvodzovky („“), lomka (/). V 
rámci pomenovania sa používa spojovník (-) a 
apostrof (’) . 
Interpunkčné znamienka (každé podľa svojej povahy) 
plnia v členení textu viac funkcií, a to: 
a) vyčleňovaciu , 
b) pripájaciu , 
c) odčleňovaciu . 
- Medzi interpunkčné znamienka, ktoré majú vyčleňovaciu 
funkciu, patrí bodka, čiarka, pomlčka, dvojbodka, zátvorky 
a úvodzovky. Bodkou sa najčastejšie označuje 
zakončenie viet a súvetí, čiarkami sa označujú hranice 
medzi vetami v súvetí, ako aj hranice medzi 
samostatnými (rovnorodými) časťami vetných členov. 
Zátvorky a úvodzovky sa používajú vždy vo dvojici, majú 
pravú a ľavú stranu, čiarka a pomlčka sa vo vyčleňovacej 
funkcii takisto uplatňuje vo dvojici (dve čiarky, dve 
pomlčky), ale ak vyčleňovaný výraz stojí na začiatku vety, 
ľavú čiarku, resp. pomlčku nahrádza veľké písmeno, ak 
vyčleňovaný výraz stojí na konci vety, pravú čiarku, resp. 
pomlčku nahrádza bodka, výkričník alebo otáznik. 
Interpunkčné znamienka v pripájacej funkcii naznačujú, 
že za výrazom, za ktorým stoja, bude nasledovať ďalší 
výraz alebo veta. Výraznú pripájaciu funkciu má najmä 
čiarka, signalizuje priradenie vetného člena, hlavnej alebo 
vedľajšej vety.  
- Pripájaciu funkciu má aj dvojbodka, pomlčka a 
bodkočiarka. 
Viaceré interpunkčné znamienka majú rovnakú funkciu, 
napr. zakončenie vety (aj ako súčasti súvetia) môže podľa 
okolností naznačovať bodka, bodkočiarka, otáznik, 
výkričník alebo čiarka, vypustenie istej časti vety môže 
naznačovať pomlčka alebo aj tri bodky. 
Niektoré interpunkčné znamienka (osobitne čiarka, 
pomlčka a bodka) majú vyčleňovaciu aj pripájaciu funkciu 
(označuje sa aj ako odčleňovacia funkcia). Vyčleňujú 
voľné vetné členy, ale zároveň naznačujú ich súvislosti so 
štruktúrou vety. 
Viaceré interpunkčné znamienka (najmä výkričník, 
otáznik, tri bodky, pomlčka) naznačujú alebo zvýrazňujú 
významovú a modálnu stránku jednotlivých slov alebo 
iných častí písaného prejavu (signalizujú oznámenie, 
otázku, rozkaz, želanie, zvolanie). Pomlčka a tri bodky 
naznačujú vypustenie časti prejavu. 
Niektoré interpunkčné znamienka majú aj iné funkcie: 
bodkou sa naznačuje skrátenie slova alebo to, že ide o 
radovú číslovku (napr. stor., 2.); bodkou, pravou 
zátvorkou, lomkou (spolu s číslicou alebo malým 
písmenom) alebo pomlčkou sa označuje začiatok nových 
odsekov alebo jednotlivé body pri vyratúvaní (napr. 1., a), 
b/). 
Apostrofom (odsuvníkom) sa naznačuje vynechanie 
známej alebo pravidelne sa opakujúcej časti istého, 
obyčajne číselne vyjadreného znaku (napr. Bratislavská 
lýra ’89, Taliansko ’90) alebo vynechanie, resp. odsunutie 

istej hlásky najmä v starších básnických textoch, napr. 
kýs’, čos’, var’. 
Niektoré interpunkčné znamienka sa používajú aj na 
vyjadrovanie rozličných matematických vzťahov, napr. 
bodka označuje násobenie, dvojbodka delenie, pomlčka 
odčítanie, čiarka odčleňuje desatinné hodnoty od celého 
čísla, do zátvoriek sa dávajú množiny prvkov, dvojbodka 
označuje pomer hodnôt (napr. pri výsledkoch v športe). 
 

 BODKA 
Bodka (.) sa píše: 
- na konci oznamovacej vety alebo súvetia,  
napr. Slovenská republika je národný štát Slovákov. – 
Jazyk ako špecificky ľudská psychofyzická schopnosť je 
tesne zviazaný s celým spoločenským životom, kultúrou a 
myslením ľudí. – Dnes má veda obrovský vplyv na vývin 
spoločnosti, takže je nevyhnutné, aby sa sama stala 
predmetom vedeckého bádania 
- za osamostatneným vetným členom, 
napr. Na jabloni, naklonenej z brehu, černie sa diera. Na 
tri metre vysoko. Čistá, vykĺzaná 
- na konci vety so slovesným tvarom rozkazovacieho 
spôsobu, ale aj bez neho, ak má veta ráz prosby, 
žiadosti, rady, pokynu, alebo na konci želacej vety , 
 napr. Marína, pomáhaj, povedz niečo. – Trecie plochy 
natierajte minerálnymi olejmi. – Vyhľadajte vo vetách 
podmet a prísudok. – Bár by bolo po tvojom. 
!!!P o z n á m k a:  
Na konci želacej vety sa môže písať nielen bodka, ale aj 
výkričník 
- za skratkou,   
napr. č., čís. (číslo), slov. (slovenský), čs. (česko-
slovenský), nár. (národný), ľud. (ľudový), kpt. (kapitán), 
gen. (generál), genpor. (generálporučík), napr. 
(napríklad), porov. (porovnaj), resp. (respektíve), a pod. 
(a podobne), t. j. (to jest), hod. (hodina), PhDr. 
(philosophiae doctor – doktor filozofie), MUDr. (medicinae 
universae doctor – doktor medicíny), Ing. (ingénieur – 
inžinier), CSc. (candidatus scientiarum – kandidát vied), 
DrSc. (doctor scientiarum – doktor vied), doc. (docent), 
prof. (profesor); 
!!!P o z n á m k a:  
Bodka sa píše za skratkou rodného mena a priezviska 
alebo za skratkou iného mena osoby, napr. A. Bernolák 
(Anton Bernolák), J. M. Hurban (Jozef Miloslav Hurban), 
M. K. (Martin Kukučín), ako aj za skratkou zemepisného 
názvu alebo jeho časti, napr. B. B., B. Bystrica (Banská 
Bystrica). 
- za číslicami, ktoré sa píšu namiesto radovej 
číslovky, 
 napr.  1. (prvý), 22. (dvadsiaty druhý), 105. (stopiaty), 1. 
januára 1993 (prvého januára 1993), 1. január 1993 (prvý 
január 1993), Mojmír II. (Mojmír Druhý), Karol V. (Karol 
Piaty), III. zjazd kardiológov (Tretí zjazd kardiológov), 7. § 
(siedmy paragraf); 
!!!P o z n á m k a:  
Bodka sa píše aj za číslicami zastupujúcimi vyjadrenia po 
prvé, po druhé atď., napr. 
I. slovesné vety: 
1. dvojčlenné – jednočlenné vety, 
2. slovesné – slovesno-menné vety, 
3. agentné – deagentné vety, 



4. vety s jedným, dvoma, troma, štyrmi obligátnymi 
aktantmi, 
II. neslovesné vety. 
V spisovnej slovenčine je šesť pádov: 1. nominatív, 2. 
genitív, 3. datív, 4. akuzatív, 5. lokál, 6. inštrumentál 
- za veľkým písmenom, ktoré sa používa na ozna čenie 
skupiny alebo podskupiny (podobne ako za 
arabskými alebo rímskymi číslicami),  napr. 
I. Úvod do biológie 
A. Biológia a jej miesto v systéme vied 
B. Všeobecné metódy poznávania prírody 
- za číslicami na oddelenie skupiny alebo podskupiny,  
napr. 1.1. (prvá skupina, prvá podskupina), 1.11. (prvá 
skupina, jedenásta podskupina) alebo 1.1.1.11 (bez 
bodky na konci); na konci sa bodka môže, ale nemusí 
písať; 
- ako znamienko na ozna čenie násobenia,  
napr.  5 . 4 (päťkrát štyri), a . b (a krát b); 
- ako znamienko na od členenie hodín a minút 
vyjadrených číslicami,  
napr.  v utorok o 15.30 hod. 
 
Bodka sa nepíše: 
- za menom autora a názvom knihy alebo článku, za 
nadpisom, za názvom školskej úlohy, za názvom 
slohového útvaru v školskej úlohe, ktorý sa uvádza v 
zátvorke, za nápisom, za pomenovaním ulice, 
námestia, nábrežia a pod. (na uli čnej tabu ľke), za 
krátkym oznamom, upozornením, názvom budovy, 
miestnosti a pod., 
napr. 
Martin Kukučín 
Dom v stráni 
Filozofia a riešenie problémov súčasného sveta 
Výročie založenia Slovenskej akadémie vied 
Diktát 
Moji rodičia 
(Opis) 
Človek a kultúra 
(Úvaha) 
Námestie republiky 
Predajňa pre rekonštrukciu zavretá 
Dom umenia 
Sieň Ladislava Novomeského 
Slovenské národné divadlo 
Galéria mesta Bratislavy 
!!!P o z n á m k a:  
Za názvom článku, správy, kapitoly a pod., ktorý je 
súčasťou textu (hneď za ním sa začína vlastný text), sa 
bodka píše (názov býva zvyčajne odlíšený aj typograficky, 
napr. polotučným typom písma, alebo je od ostatného 
textu odčlenený ešte aj pomlčkou), napr. Konferencia 
MAAE. – Vo viedenskom kongresovom centre včera 
pokračovala 32. generálna konferencia Medzinárodnej 
agentúry pre atómovú energiu (MAAE) 
- za určením miesta a dátumu ( časového údaja), ktoré 
sú umiestnené osobitne (v osobitnom riadku), 
napr. 
Bratislava 28. 10. 1918 
Košice október 1990 
- za doplneným údajom v úradnom tla čive, triednej 
knihe, na vysved čení, v dotazníku a pod.,  
napr. 
Rodné meno a priezvisko: Stanislav Kováč 
Dátum narodenia: 20. 8. 1950 
Miesto narodenia: Myjava 
- za iniciálovou skratkou ,  
napr.  

MS (Matica slovenská), STV (Slovenská televízia), SNR 
(Slovenská národná rada), NBS (Národná banka 
Slovenska), BAZ (Bratislavské automobilové závody), 
USA (United States of America), DPOH (Divadlo Pavla 
Országha Hviezdoslava), OÚP (okresný úrad práce), 
ODÚ (okresný daňový úrad), DÚ (daňový úrad), RD 
(roľnícke družstvo), SEČ (stredoeurópsky čas); 
-za číslicou, ktorá ozna čuje základnú číslovku stojacu 
za nadradeným menom,   
napr.  v bode č. 2 (v bode číslo dva), uznesenie č. 5 
(uznesenie číslo päť), § 7 ods. 2 (paragraf sedem odsek 
dva), Sputnik 2 (Sputnik dva), Mercury 4 (Mercury štyri), 
ObS Bratislava I (Obvodný súd Bratislava jeden), na s. 5 
(na strane päť); 
- za značkou (ustáleným dohovoreným symbolom) 
pozostávajúcou z jedného alebo nieko ľkých písmen, 
hlások, číslic alebo z ich kombinácie, ktorá slúži na 
označenie rozli čnej hodnoty alebo veci; sú to: 
a) meracie jednotky , napr. m (meter), l (liter), cm 
(centimeter), cm2 (štvorcový centimeter), t (tona), bm 
(bežný meter), i (hustota difúzneho toku), h (hodina), s 
(sekunda), kW (kilowatt), dB (decibel), J (joule), Hz 
(hertz), 
b) chemické zna čky, napr. O (oxygenium – kyslík), Cu 
(cuprum – meď), Fe (ferrum – železo), 
c) medzinárodné zna čky súhvezdí , napr. Sco (Scorpio 
– Škorpión), Tau (Taurus – Býk), 
d) hudobné zna čky, napr. f (forte), ff (fortissimo), pp 
(pianissimo), 
e) značky menových jednotiek , napr. Sk (slovenská 
koruna; v kurzových listoch SKK), L (líra), Ft (forint), DM 
(deutsche Mark), 
f) eviden čné čísla motorových vozidiel , napr. BA-
138AB, BAB 33-44. 
 
!!!P o z n á m k a: Bodka sa používa aj ako diakritické 
(rozlišovacie) znamienko. 

 
 VÝKRIČNÍK 

Výkričník (!) sa píše: 
- na konci rozkazovacích a želacích viet a súvetí, 
najmä s formou zvolacích viet, a to: 
a) na konci samostatných viet , 
napr. Utekajte! – „Zahraj, chlapče,“ rozkáže, „nech svet 
počuje, že sa mi vrátil syn!“ – Nech sa vám všetko podarí! 
– Aká je tá voda studená! 
b) na konci menných výrazov, citosloviec a oslovení s 
platnos ťou jedno člennej vety ,  
napr. Neuveriteľné! – To, to! – Jaj! – Pssst! – Pozor! – 
Janko! 
!!!P o z n á m k a:  
1. Na začiatku listov sa namiesto výkričníka bežnejšie po 
oslovení píše čiarka a pokračuje sa na novom riadku, 
napr. Janko, včera som dostal Tvoj list a hneď naň aj 
odpovedám. 
2. V silne expresívnom prejave, pri dôraznom zvolaní 
alebo rozkaze sa často používajú dva alebo aj tri 
výkričníky, napr. Podliak!! – Dosť!! – To je lož!!! – Ticho!!! 
– Stáť!!! 
3. Za zvolacími vetami, ktoré majú povahu opytovacích 
viet, sa často píše otáznik aj výkričník, napr. Ako si to 
predstavujete?! – Čo je to tu za poriadok?! – Máme sa na 
to azda nečinne pozerať?! 
4. Keď je viac výrazov, ktoré vyžadujú výkričník, píše sa 
výkričník iba za posledným z nich, napr. Chlapci,  
dievčatá! – Choď už, choď! 



- vnútri vety v zátvorkách za jednotlivým slovom 
alebo výrazom, ke ď je potrebné čitate ľa osobitne 
upozorni ť, že je to tak, ako sa uvádza vo výklade, hoci 
sa to môže zda ť nepravdepodobné, sporné, 
problematické a pod. , 
napr. Tento jeho „nový prístup“ (tak!) nie je v nijakom 
prípade nový. 
 
Výkričník sa nepíše: 
- za vetou s tvarom rozkazovacieho spôsobu v 
prísudku, ke ď nejde o striktný rozkaz, ale iba o 
ponúknutie, pobádanie , 
napr. Priateľsky ho zval: „Poďte dnu, poďte.“ 
- za vetou s takýmto tvarom, ke ď ide o návod, pokyn , 
napr. Napíšte jednotlivé tvary slova hrdina. – Nepotrebné 
slová vynechajte. – Pokúste sa zistiť všetky rozmery. – 
Prechádzajte iba na vyznačených miestach. – 
Dodržiavajte všetky pokyny. – Uvoľnite miesta starším. 
 
 

 OTÁZNIK 
Otáznik (?) sa píše: 
- na konci opytovacích viet, a to: 
a) na konci samostatnej vety ,  
napr. Čo robíš? – Kedy ste sa vrátili zo zájazdu? – Bol si 
na prednáške? – Mám sa vrátiť, nemám sa vrátiť? 
b) na konci výrazu použitého vo vetnej platnosti ,  
napr. Skutočne? – Áno? – Teda o piatej? – Päťdesiatpäť? 
– Ten nový? 
- na konci podra ďovacieho súvetia, ke ď hlavná veta je 
opytovacia,   
napr. Nevieš, že na svete sa nič nestáva bez príčiny? – 
Počuli ste, že sa chystá ďalšie vydanie? – Hovorili o tom, 
čo by sa malo predovšetkým robiť? 
- na konci prira ďovacieho súvetia, ke ď je na konci 
súvetia opytovacia veta,   
napr.  Prídeme na kraj hory a čo nevidíme? 
!!!P o z n á m k a:  
Za zvolacími vetami, ktoré majú povahu opytovacích viet, 
píše sa často otáznik aj výkričník, napr. Ako si to 
predstavujete?! 
- vnútri vety v zátvorkách za jednotlivým slovom 
alebo výrazom, ke ď chceme nazna čiť pochybnosti o 
správnom použití alebo správnom znení výrazu, 
pochybnosti o správnosti alebo vhodnosti istého 
prístupu, postupu a pod.,   
napr.  Zmieňoval sa o nevyhnutnosti (?) takéhoto riešenia 
ťažkostí, ktoré vznikli pri výrobe nového prístroja. – Niet 
času (?) na oddych. 
 
Otáznik sa nepíše: 
- ak má ráz opytovacej vety iba podradená ved ľajšia 
veta,  napr. Pýtal sa ho, ako dlho bol na dovolenke. – 
Mohli by sme sa pýtať, či má zmysel rok čo rok sa takto 
stretávať. 
 

 BODKOČIARKA 
Bodkočiarka (;) sa píše: 
- v jednoduchej vete alebo súvetí pred tou ich časťou, 
ktorá podáva vysvetlenie predchádzajúcej časti,   
napr. Plodom života nemusí byť dielo; život sám môže byť 
dielom. 
- v jednoduchej vete na oddelenie vysvet ľovacieho 
prístavku,   
napr. Boli sme pohraničníkmi jednej civilizácie; Chodovia 
Európy. 

- na oddelenie častí výpo čtov, ak ide o skupiny, 
ktorých členy významovo tesnejšie súvisia,   
napr. Podľa Pavlova rozoznávame štyri základné typy 
vyššej nervovej činnosti: typ silný, pohyblivý, vyrovnaný; 
typ silný, pohyblivý, nevyrovnaný; typ silný, málo 
pohyblivý, vyrovnaný; typ slabý. Kritériom pritom je sila, 
pohyblivosť a vyrovnanosť základných nervových 
procesov, t. j. dráždenia a útlmu. – K stavovcom patria: 
kôň, vôl, pes, orol, sokol; hlavátka, kapor a pod. 
- v súvetiach na oddelenie vä čších častí kvôli 
preh ľadnosti,   
napr. Tento systém sa označuje ako jazyk (langue) na 
rozdiel od reči (parole); tieto dve zložky vytvárajú 
language – ľudskú reč. – Vstala, zažala lampáš; keď sa 
ozval vonku prvý človek, vybehla aj ona. 
- vo výpo čtoch uvádzaných ako samostatné odseky,  
napr. Pokiaľ ide o spôsoby a systémy zavlažovania 
vinohradov, môžeme u nás perspektívne počítať s týmito 
smermi vývoja: 
1. stabilná sieť kostry a detailu so samovysúvateľnými 
hydrantmi, nadstavcami i s postrekovačmi; 
2. stabilná sieť detailu na oporných konštrukciách pre 
vinohrad s drôtenkovým vedením (systém kovových rúr, 
polyetylénových rozvodov a fixné linky); 
3. brázdový podmok (pomocou panelových náhonov a 
podpovrchovým rozvodom); 
4. podpovrchové závlahy (s detailom lineárnych 
zavlažovačov z polyetylénu a s podpovrchovým 
detailom); 
5. kvapková závlaha. 
!!!P o z n á m k a:  
Namiesto bodkočiarky sa vo výpočtoch uvádzaných v 
kratších samostatných odsekoch používa aj čiarka. 
 

 DVOJBODKA 
Dvojbodka (:) sa píše: 
- za vetou alebo výrazom, ktoré uvádzajú priamu re č,  
napr. Povedali mu: „Bojujeme za slobodu, za rovnosť a 
spravodlivosť medzi ľuďmi.“ 
- v jednoduchej vete alebo súvetí pred časťou, ktorá 
predchádzajúcu časť objas ňuje, rozvádza, dop ĺňa 
alebo vysvet ľuje,   
napr. Ak je politika umením alternatívy, my sme mali len 
dve: žiť alebo umrieť. – Mal podobu (presnejšie: bol 
zobrazovaný v podobe) zvieraťa. 
- vo vetnej perióde na oddelenie jej častí (predvetia a 
závetia),  
napr. Čo sú to sakury, dozvedela som sa až od Adelky: 
sú to japonské čerešňové stromy, pestované pre krásne 
kvety. – Jej hlas, hoci nebol silný, niesol sa ďaleko v 
tichom súmraku ponad tably zrejúceho žita a slová piesne 
hovorili práve to, čo stará mať vtedy hovorila: hovorila o 
zelenom majoráne, ktorý nadarmo vädne na hriadke pod 
oknami, pretože dievča nemá komu uviť z neho pierko. – 
Žena privrela oči: usilovala sa pochopiť kostrbatú záplavu 
viet. – Slovenský brat, objím si mať, ľúb verne objatú: 
zem slovenská je tvoja mať, miluj zem tú svätú. 
!!!P o z n á m k a:  
Zriedkavejšie sa časti periódy oddeľujú bodkočiarkou, 
čiarkou a niekedy bodkou ako príznakovým 
interpunkčným znamienkom. 
- pred výpo čtom niektorých členov výrazu, najmä ak 
veta uvádzajúca výpo čet sama osebe nemá zmysel,   
napr.  Kolesá rozoznávame: diskové, hviezdicové, lúčové 
a drôtové.  
Šalátové uhorky zadeľujeme do troch tried: 



I. trieda: uhorky zdravé, čerstvo zobraté, neprestarnuté, 
nezakrpatené, bez škvŕn, zodpovedajúce odrode 
šalátových uhoriek, 
II. trieda: plody nerovnako vyspelé, vzhľadom na dĺžku 
neúmerne hrubé, nezožltnuté, tvrdé, neprezreté, 
III. trieda: uhorky bachraté, zakrpatené. 
- na vyjadrenie pomeru,   
napr. Slovensko – Francúzsko  0 : 0, cement miešame so 
štrkom v pomere  1 : 4; 
- v bibliografických údajoch za menom autora,   
napr. VILČEK, F.: Naše vtáky. Dravce, sovy, kury a iné. 
Bratislava 1964. – SPAUSZUS, S.: Chémia denného 
života. Prel. J. Vido. Martin 1958. – Kolektív autorov pod 
vedením K. Rosenbauma: Encyklopédia slovenských 
spisovateľov. 1 – 2. Bratislava 1984. 
 

 ÚVODZOVKY 
Úvodzovky („“) sa píšu: 
- na začiatku a na konci priamej re či alebo na za čiatku 
a na konci jednotlivých úsekov priamej re či 
oddelených od seba uvádzacou vetou,   
napr. „A či to musí byť?“ ozval sa jeden. 
„Musí.“ 
„A kde ideš?“ volá ona už za ním. „Najedz sa skôr a 
potom choď, kde chceš ísť.“ 
!!!P o z n á m k a:  
Na začiatku a na konci priamej reči sa novšie namiesto 
úvodzoviek používajú pomlčky. 
- na začiatku a na konci doslovných citátov,   
napr.  V knihe sa píše: „Vlk žije v opustených tichých 
krajoch a divočinách, najmä v hustých tmavých lesoch, na 
močiaroch s trasoviskovými aj suchými miestami a na 
juhu v stepiach.“ 
- pri uvádzaní výrazov prízna čných pre isté prostredie 
alebo ľudí,   
napr.  Rodičia mu doniesli „jarmočnô“. 
- pri uvádzaní výrazov, od ktorých sa hovoriaci 
dištancuje, používa ich s iróniou alebo v akomko ľvek 
inom zmysle, než sa používajú zvy čajne,   
napr. Oprávnene sa možno pýtať, či tento jeho „nový 
prístup“ je skutočne nový. – Je načase rozlišovať 
literatúru a „literatúru“. 
- v jazykovedných prácach pri uvádzaní výrazov 
hodnotených ako nesprávne alebo nevhodné,   
napr.  „mesto-hrdina“ – hrdinské mesto; tkanivo, nie „tkáň, 
tkáne“; weimarský, nie „výmarský“. 
!!!P o z n á m k a:  
1. V tlačených jazykových prejavoch sa vo funkcii 
úvodzoviek používa niekedy čiarka a obrátená čiarka 
umiestnená vyššie, napr. Tvorivý, nie tvorčí. Čiarka a 
obrátená čiarka sa namiesto úvodzoviek používa najmä 
na vyznačenie citátu vnútri iného citátu, napr. „Hm,“ 
odvetil Harhovský, „sotva slová pána Zápoľu povedz pánu 
Torhalovi, aby Červeňa na každý spôsob zadržať hľadeli, 
a keď inak nie, teda mocou – dačo iné znamenajú; a keď 
Zápoľa hovorí mocou, to u neho priateľstvo nikdy 
neznačí.“ 
2. Názvy kníh, časopisov, umeleckých a vedeckých diel a 
pod. píšeme zvyčajne bez úvodzoviek. V prípade potreby 
(napr. ak je názov pridlhý a nie je jasné, kde sa končí) 
možno však použiť úvodzovky. 
- Ak je v úvodzovkách celá veta, píše sa bodka, 
výkri čník alebo otáznik na konci tejto vety pred 
koncovými úvodzovkami,   
napr. Ľudovít Štúr povedal: „Naspäť cesta nemožná, 
napred sa ísť musí.“ – „Ideme dnu či nejdeme?“ spýtal sa 
ho. – „Čo!?“ pýtala sa celá preľaknutá. 

- Ak je v úvodzovkách priama re č a za ňou nasleduje 
uvádzacia veta, čiarka sa píše pred koncovými 
úvodzovkami,   
napr.  „Večer neprídem,“ povedal a odišiel. 
- Ak je uvádzacia veta vložená do priamej re či alebo 
citátu, ozna čujeme úvodzovkami každý jednotlivý 
úsek priamej re či alebo citátu. Koncové úvodzovky sa 
aj tu píšu za inými rozde ľovacími znamienkami 
(bodkou, výkri čníkom, otáznikom alebo čiarkou),  
 napr.  „Nepochybujeme,“ hovoril, „že sa nám celý plán 
podarí.“ „Neprisadneš si?“ on na to, „trochu si o tom 
pohovoríme.“ – „Človeče, hore sa! Čo sa bojíš?“ udrel ho 
po pleci. „Železo sa kuje, kým je horúce.“ 
- Ak je v úvodzovkách len slovo alebo výraz, píšeme 
koncové úvodzovky pred bodkou, výkri čníkom, 
otáznikom, čiarkou alebo bodko čiarkou,   
napr. Bol to skutočne „impozantný výkon“, ako sa o tom 
dlho hovorilo. – Bol to skutočne, ako sa o tom dlho 
hovorilo, „impozantný výkon“. 
 

 POMLČKA 
Pomlčka (–) sa píše: 
- vo vete s menným prísudkom namiesto sponového 
slovesa (v prísloviach, heslách, nadpisoch, nápisoc h 
a pod.),  napr.  Mladosť – radosť, staroba – choroba. – 
Zdravie – najcennejšie bohatstvo. – Čas – štvrtý 
objektívny rozmer. – Sebauspokojenie – brzda pokroku. 
- pri dôraznom nazna čení, že nasleduje nie čo 
neočakávané, prekvapujúce, mimoriadne,   
napr. Odpad je predsa – surovina. – Kto nepozná Tatry – 
nepozná Slovensko. 
- pred samostatnou vetou, ktorá podáva vysvetlenie k 
predchádzajúcemu výkladu,   
napr. Koloniálne rozdelenie krajín zabrzdilo až zahatalo 
prirodzený vývoj formovania národov – koloniálne štáty 
vznikli bez zreteľa na etnické zloženie obyvateľstva. 
!!!P o z n á m k a:  
Namiesto pomlčky sa môže písať aj bodkočiarka, resp. 
dvojbodka alebo sa veta môže písať ako samostatná s 
veľkým začiatočným písmenom po predchádzajúcej časti 
zakončenej bodkou. 
- pri nazna čení nedokon čenia re či: 
a) keď sa hovoriaci úmyselne odml čí (pretože si náhle 
uvedomí nevhodnos ť toho, čo chcel pôvodne 
poveda ť, nenachádza vhodný výraz, stratil svoju 
myšlienku, nevie, ako pokra čovať v jazykovom 
prejave, náhle ho preruší ne čakaná udalos ť,  
napr. príchod ďalšej osoby, nečakaný zvuk a pod.), napr. 
Povedal som, že – 
b) keď hovoriaceho náhle niekto preruší v re či,  
napr.Dora: A aj ty si už len vina, voľačo si – 
Zuzana: Ja uznávam, že som, ale – 
Dora: Neuznávaš… 
!!!P o z n á m k a:  
Namiesto pomlčky sa v tomto prípade píšu aj tri bodky. 
- pri odde ľovaní vsuviek (slov alebo spojení slov, 
celých viet, zriedkavejšie aj súvetí),   
napr.  Nemáme zatiaľ – prirodzene – študijné výsledky. – 
Žilinskí stavbári – ako je známe – budujú školské stavby 
aj v ďalších okresoch. – Keď išiel vozík popri nás, videl 
som – bol som celkom blízko, takže som rukou drabiny 
chytil –, že má na sebe košeľu, spod ktorej bolo vidno 
holý chrbát, celý počernetý a skrvavený. – Jednotlivé 
roviny jazyka – hoci sú časťou jedného systému – nie sú 
jednoducho priradené systémy, nie sú vybudované na 
rovnakých princípoch. 
!!!P o z n á m k a:  



Často sa vsuvky oddeľujú čiarkami alebo zátvorkami. 
pri naznačení vzrušenej, prerývanej reči; takto sa 
prestávka vo vete vyznačuje dôraznejšie než čiarkou, 
napr. Vysoké Tatry – vlasť moja – zem krásna… 
- pri zdvojovaní alebo zopakovaní slova alebo celýc h 
výrazov a viet, ak chceme dosiahnu ť väčší dôraz, 
napr. Nie som vinný – nie som vinný. – Veď už – veď 
už… 
- pri odde ľovaní priamej re či jednej osoby od priamej 
reči druhej osoby, ak sa neuvádzajú v osobitných 
odsekoch, ale v súvislom texte jedna za druhou,   
napr. Sľubuješ? – Sľubujem. 
- za otázkou, na ktorú si hovoriaci sám hne ď 
odpovedá,   
napr.  Dalo sa niečo v tejto situácii robiť? – Áno, dalo sa. 
- pri odde ľovaní priamej re či, ktorá sa uvádza v 
samostatnom odseku,   
napr. – Ty si chlap, ako má byť. Vieš nejaké remeslo? 
– Som kováč, a to dobrý. Tak ti koňa nikto nepodkuje ako 
ja. 
– Rozviažte mu povrazy, – rozkázal rytier svojim 
zbrojnošom. 
– Tak čo je nové? 
– Prichádzam so žiadosťou. 
– Nuž čujme, s akou? 
- pri vypo čítavaní jednotlivých bodov uvádzaných v 
samostatných riadkoch, 
 napr. Konferencia sa uzniesla: 
– konať novú voľbu o dva roky, 
– venovať viac financií na sociálne potreby členov, 
– svojpomocne vybudovať ihrisko. 
- v súvislom texte za názvom príspevku ( článku, 
správy, kapitoly a pod.) po bodke,   
napr. Dohoda o pobrežných vodách. – Ministri 
zahraničných vecí v pondelok podpísali dohodu o 
pobrežných vodách. Skončili tak dlhotrvajúci spor o práve 
na hospodárske využitie pobrežného šelfu medzi oboma 
krajinami, predovšetkým pokiaľ ide o hľadanie a ťažbu 
najrozličnejších nerastov a surovín. 
Pravopis a výslovnosť anglických zložených slov s druhou 
časťou -man. – V príspevku venujeme pozornosť 
pravopisu a výslovnosti starších a novších slov cudzieho 
pôvodu zakončených na -man, ktoré boli prevzaté do 
slovenčiny. 
- za výraz, ktorý sa uvádza samostatne a bližšie sa  
vysvet ľuje,   
napr. hipodróm – miesto pretekov na koňoch alebo na 
vozoch so záprahom 
- za vetami, ktoré sa ako príklady uvádzajú súvisle  za 
sebou,  
napr. Vo dvore privítalo ich ozrutné psisko, valach 
popolavej srsti. – Chlapci, synovia, kráčali s ním. – 
Sparta, v staroveku skôr tábor viacerých osád než mesto, 
bola poľnohospodárskym a vojenským strediskom. 
- v odbornom texte niekedy medzi takými pojmami 
alebo termínmi, ktoré sú spojené protikladovým 
vzťahom,   
napr. Kategória odcudziteľnosti – neodcudziteľnosti nie je 
prítomná iba v týchto jazykoch. 
!!!P o z n á m k a:  
Častejšie sa namiesto pomlčky v takýchto prípadoch 
používa lomka: kategória 
odcudziteľnosti/neodcudziteľnosti. 
- na nazna čenie rozpätia alebo vz ťahu rovnocennosti 
medzi dvoma, prípadne viacerými bodmi, a to: 
a) časového a miestneho rozpätia a rozpätia v po čte, 
pri čom nahrádza výraz až,   
napr. 1980 – 1990, január – február, strana 5 – 12, 

b) staníc alebo zastávok na trati, najdôležitejších  
miest na trase,  
napr. Praha – Bratislava – Budapešť – Belehrad (stanice 
železničnej trate); Rača – Račianske mýto – Námestie 
Ľudovíta Štúra – Račianske mýto – Rača (zastávky 
električky); Balt – Tatry – Balaton – Adria (hlavné miesta 
motoristickej trasy), 
c) sú ťažiacich športovcov alebo športových 
družstiev,   
napr. Kučera – Becker, ŠK Slovan Bratislava – Spartak 
Trnava, Slovensko – Španielsko, 
d) partnerov v rokovaniach, rozhovoroch,  
 napr. Gorbačov – Reagan (rokovanie Gorbačova a 
Reagana), Irán – Irak (rokovanie zástupcov Iránu a Iraku), 
e) spoluautorov, spoluusporiadate ľov, spojencov,   
napr. Kant – Laplace, Iľf – Petrov, Pauliny – Ružička – 
Štolc, Spojené štáty – Veľká Británia, Slovensko – 
Poľsko, Paríž – Madrid, 
f) umiestnenie podniku na dvoch alebo viacerých 
miestach,  napr. Česko-slovenská grafická únia Praha – 
Prešov, 
g) vzťahov medzi rozli čnými inými pojmami alebo 
javmi,   
napr. ť – ď, s – z, š – ž… (dvojice foném podľa znelosti), 
vojna – mier, dobro – zlo, priateľstvo – nepriateľstvo 
(protikladné pojmy); 
- v jazykovedných prácach na vyjadrenie vz ťahov 
medzi rozli čnými pomenovaniami alebo ich tvarmi, 
prípadne odvodenými slovami a pod., 
 napr. žena – gen. pl. žien (tvar gen. pl. slova žena), ryba 
– rybár (slovo odvodené od pomenovania ryba), zemepis 
– geografia (slovo domáceho a slovo cudzieho pôvodu s 
rovnakým významom), kapesník – vreckovka (nesprávne 
slovo a jeho správny ekvivalent); 
- v matematike ako znamienko od čítania,  
napr. 5 – 3 (päť mínus tri), a – b (a mínus b). 
!!!P o z n á m k a:  
1. Pomlčka sa niekedy nevhodne používa pri písaní 
názvov inštitúcií s prívlastkom stojacim za nadradeným 
podstatným menom, napr. stredné odborné učilište – 
stavebné namiesto stredné odborné učilište stavebné. 
2. Pomlčka sa odlišuje od spojovníka. Pomlčka je dlhšia 
ako spojovník a od slov alebo grafických znakov sa 
oddeľuje medzerou. (Pri písaní na písacích strojoch sa 
namiesto pomlčky píše spojovník.) 
 

 SPOJOVNÍK 
Spojovník (-) sa píše: 
- na vyjadrenie zlu čovacieho vz ťahu: 
a) v zložených vlastných menách: 
aa) v osobných menách (cudzích rodných menách, 
priezviskách)   
napr. Jean-Paul, Hans-Dietrich (rodné mená), Meliš-
Čuga, Šteller-Šteliar, Joliot-Curie, Rázusová-Martáková, 
Curie-Skłodowska, Lacková-Zora (zložené priezviská), 
bb) v zemepisných názvoch, 
napr. Česko-Slovensko, Rakúsko-Uhorsko (názvy dvoch 
krajín spojených do jedného celku), Šaštín-Stráže (názvy 
pôvodne samostatných obcí spojených do jednej), 
b) v zložených všeobecných podstatných menách,   
napr. propán-bután, 
c) v zložených prídavných menách na vyjadrenie 
zreteľne vydelených zložiek ( častí),   
napr. bielo-modro-červený (bielo-modro-červená zástava, 
t. j. zástava s bielym, modrým a červeným pruhom ako 
samostatnými plochami), bielo-žlto-červený, žlto-zelený 
(žltý a zelený), literárno-hudobný (literárny a hudobný), 



vedecko-technický (vedecký a technický), vedecko-
popularizačný (vedecký a popularizačný), cisársko-
kráľovský (cisársky a kráľovský), cyrilo-metodský (týkajúci 
sa Cyrila a Metoda), 
d) v zložených privlast ňovacích prídavných menách 
utvorených od vlastných mien,   
napr. Geigerov-Müllerov (počítač), Rayleighov-Jeansov 
(zákon), Boylov-Mariottov (zákon); 
- na ozna čenie obapolnosti, vzájomnosti,   
napr. česko-slovenský (česko-slovenský slovník), 
slovensko-český (slovensko-české literárne vzťahy), 
slovensko-ruský (slovensko-ruský slovník), slovensko-
poľský (slovensko-poľské styky), britsko-francúzsky 
(britsko-francúzske rozhovory); 
- v spojeniach s bližším ur čením,   
napr.  Poprad-Tatry (označenie železničnej stanice alebo 
letiska v Poprade, ktorý leží v blízkosti Tatier), Bratislava-
mesto (vlastné mesto), Bratislava-vidiek (najbližšie okolie 
Bratislavy), Guinea-Bissau (štát Guinea s hlavným 
mestom Bissau); 
- v spojeniach, v ktorých prvá časť označuje celok a 
druhá jej sú časť, napr. Bratislava-Devínska Nová Ves 
(mestská časť Bratislavy); 
- na vyjadrenie približnosti (približnej miery), 
neurčitosti v kvantitatívnych spojeniach,   
napr.  dva-tri (dva-tri týždne), dnes-zajtra, dlhší-kratší, 
väčší-menší, viac-menej; 
- v spojeniach, ktoré vyjadrujú úplnos ť, vysokú alebo 
neurčitú mieru nie čoho, vy čerpanie všetkých 
možností a pod. a vyzna čujú sa hláskovou 
podobnos ťou alebo významovou súvz ťažnos ťou 
častí,   
napr. hory-doly, krížom-krážom, zoči-voči, telom-dušou, 
rad-radom, sprava-zľava, líhajúc-vstávajúc, sem-tam, 
rukami-nohami, sčista-jasna, zubami-nechtami, zôkol-
vôkol, aký-taký, čosi-kamsi, deň-noc, dňom-nocou (bez 
prestania, stále); 
- v spojeniach, ktorých zložky stoja v protiklade ( so 
záporom v druhej časti),   
napr. kamarát-nekamarát, satira-nesatira, cesta-necesta, 
Maďar-Nemaďar, Španielsko-Nešpanielsko (či ide o 
Španielsko, alebo nejde o Španielsko, ale o inú krajinu), 
rád-nerád, voľky-nevoľky, chtiac-nechtiac, cestou-
necestou; 
- v spojeniach na vyjadrenie stup ňovania, intenzity: 
a) s opakovaním výrazu, 
napr. ešte-ešte, ledva-ledva, pomaly-pomaly, teraz-teraz, 
vysoko-vysoko, už-už, len tak-tak, isto-iste (so spájacím 
vokálom o), 
b) s pripojením toho istého výrazu so stup ňovacou 
predponou, príponou alebo predponou i príponou,  
napr. dlhý-predlhý, ukrutný-preukrutný, šťastný-
prešťastný, dlho-predlho, sťastne-prešťastne, dávno-
pradávno, trocha-trošíčka, hrá-vyhráva; 
- v synonymných spojeniach na spresnenie, zvýšenie 
zrozumite ľnosti alebo jednozna čnosti,   
napr. šťastný-blažený, nasnívať-navymýšľať, nevedomky-
nenazdajky, zle-nedobre, horko-ťažko; 
- v expresívnych výrazoch onomatopoického pôvodu, 
ktorých jednotlivé zložky sa samostatne zvä čša 
nepoužívajú a vyzna čujú sa hláskovou podobnos ťou,  
napr. kuca-paca, tresky-plesky, štrng-brnk, dínom-dánom, 
cingi-lingi, lárom-fárom, trma-vrma; môže ísť aj o 
opakované výrazy, napr. bum-bum, ťuk-ťuk, buch-buch; 
- na spojenie častí slov zapísaných číslicami a 
písmenami,   
napr. 7-tisíc (sedemtisíc), 3-izbový (trojizbový), 3 1/2-
izbový (triapolizbový), 7,5-percentný 

(sedemapolpercentný), 3 %-ný (trojpercentný), 45-ročný 
(štyridsaťpäťročný), 20-kilogramový 
(dvadsaťkilogramový), 4-násobný (štvornásobný), 10-
násobok (desaťnásobok), 25-krát (dvadsaťpäťkrát); 
- pri rozde ľovaní slov na konci riadka,   
napr. pra-covať, pracov-ník (prvá časť so spojovníkom na 
konci prvého riadka, druhá časť na začiatku ďalšieho 
riadka). Ak sa slovo písané so spojovníkom rozdeľuje na 
mieste spojovníka, spojovník sa zopakuje na začiatku 
ďalšieho riadka, napr. Rakúsko-Uhorsko – Rakúsko- (na 
konci prvého riadka) a -Uhorsko (na začiatku ďalšieho 
riadka), česko-slovenský – česko- a -slovenský, Česko-
Slovensko – Česko- a -Slovensko; 
- v jazykovedných výkladoch na ozna čenie 
nesamostatných sú častí, na ktoré možno slovo 
rozdeli ť,  
napr.  h-á-dž-e (rozdelenie slova na hlásky), slo-ven-ský 
(rozdelenie na slabiky), ryb-ár-stv-o (rozdelenie na 
morfémy), predpona vy-, odvodzovacia prípona -ka, 
pádová prípona -a, základ -žen- v slove oženiť; 
- namiesto časti slova, ak za ním nasleduje slovo s 
rovnakou druhou časťou,   
napr. troj- až štvornásobok (trojnásobok až 
štvornásobok), troj- až štvormiestny (trojmiestny až 
štvormiestny); 
- na pripojenie pádovej alebo slovotvornej prípony k 
iniciálovým skratkám,  
napr. SĽUK – SĽUK-u, BEZ – BEZ-ka; 
- na označenie prerývanej výslovnosti vnútri slov,   
napr. Ne-ve-ríš? Skutoč-ne? Dvakrát sa ponížila, po-ní-ži-
la, slabikovala potichu; 
- na spájanie symbolov so slovami,   
napr. D-glukóza, 2-fenantyl; 
- v cudzích vlastných menách pod ľa pôvodného stavu 
(pod ľa toho, ako sa vlastné meno píše v jazyku, 
odkia ľ sa preberá na použitie v našom jazyku),   
napr. Aix-en-Provence, Chlons-sur-Marne, Johann-
Strauss-Gasse; 
- pod ľa staršieho úzu v čínskych a kórejských 
vlastných menách,   
napr. Li Čching-čao, Tchao Jüan-ming, Jao I-ling, Jüan-
ťiang, Čchung-čching, Jang-c’-ťiang, Tching-tchie-tche, 
Song Jo-wan. V zdomácnených podobách sa spojovník 
nepíše, napr. Čankajšek, Sunjatsen, Nanking, Peking, 
Čunking. Novšie sa v latinke používanej v Číne na prepis 
z čínskeho písma spojovník v menách nepíše (pozri aj 
časť o prepise z čínštiny, s. 78 – 81). 
 
Spojovník sa nepíše: 
- v zložených prídavných menách: 
a) keď prídavné mená vyjadrujú jednotu, celistvos ť,  
napr. žltozelený (zelený do žlta), bledomodrý, 
staroružový; indoeurópsky, 
b) keď sú prídavné mená utvorené od združených 
pomenovaní (spojení podstatných mien s ur čujúcimi 
prídavnými menami alebo číslovkami),   
napr. vedecký výskum – vedeckovýskumný, literárna 
veda – literárnovedný, sociálna demokracia – 
sociálnodemokratický, Malá Fatra – malofatranský, Blízky 
východ – blízkovýchodný, Čierne more – čiernomorský, 
Červený kríž – červenokrížsky, druhý stupeň – 
druhostupňový; 
!!!P o z n á m k a:  
Písaním alebo nepísaním spojovníka sa naznačuje, či ide 
o vyjadrenie samostatnosti významov alebo o vyjadrenie 
jednoty, celistvosti a o tvorenie od združených 
pomenovaní, napr. grécko-rímsky (grécko-rímske vzťahy, 
t. j. vzťahy Grékov a Rimanov) – gréckorímsky 



(gréckorímsky zápas, t. j. športová disciplína), politicko-
ekonomický (politický a ekonomický) – 
politickoekonomický (týkajúci sa politickej ekonómie), 
kultúrno-politický (kultúrny a politický) – kultúrnopolitický 
(týkajúci sa kultúrnej politiky), anglo-americký (anglický a 
americký) – angloamerický (týkajúci sa Angličanov a 
Američanov ako jedného celku). 
- v pomenovaniach, v ktorých ide o vyjadrenie 
bližšieho vymedzenia,   
napr.  člen korešpondent, minister predseda. 
!!!P o z n á m k a:  
Na písacích strojoch sa spojovník píše aj namiesto 
pomlčky (v takom prípade sa oddeľuje medzerami). 
 

 TRI BODKY 
Tri bodky (…) sa píšu: 
- na ozna čenie vzrušenej, prerušovanej alebo 
prerývanej re či,  
napr. Prekliati… Perún vás skára… Tisíc rokov budete 
otrokmi… Zanikne moja ríša. Žobrákmi budete bez 
vlasti… 
- na konci samostatnej vety alebo súvetia: 
a) keď autor jazykového prejavu úmyselne nedokon čí 
svoj prejav, lebo sa mu zdá niektorý výraz nevhodný , 
nepresný, nevie, ako v jazykovom prejave 
pokra čovať, atď.,  
napr. Keby niečo, pripravte nový… – Myslím, že… – 
Povedal by som, že táto… táto forma nie je 
najvhodnejšia. – Odišiel do mesta a… – To už azda… 
b) keď autora jazykového prejavu náhle preruší 
nejaká udalos ť alebo osoba,  
napr. Povedal si mu to? Po… – Mne sa však zdá, že si s 
ním nehovoril, že to bolo celkom inak… 
!!!P o z n á m k a:  
V obidvoch prípadoch sa namiesto troch bodiek môžu 
používať aj pomlčky. 
- v citáte na ozna čenie vypustenia takej časti, ktorá v 
danej situácii alebo kontexte nie je dôležitá,   
napr. „Morfológia slovenského jazyka… je súčasťou 
niekoľkozväzkového diela venovaného všestrannému 
synchrónnemu opisu slovenčiny.“ 
- vo vyjadreniach a výrokoch, ktoré sú všeobecne 
známe, najmä v prísloviach a porekadlách,   
napr. Kde nechodí slnko… – Čo stačilo včera… – 
Nemému dieťaťu ani… 
- v odborných textoch pri ozna čovaní postupnosti 
veličín,  
napr.al,…an. 
 
!!!P o z n á m k a:  
1. Ak sú tri bodky na konci neúplnej vety (citátu), od 
ostatnej vety sa neoddeľujú medzerou, napr. Namiesto 
toho, aby sa s nami tešili, závidia, že…  
2. Ak sú tri bodky na začiatku neúplnej vety (citátu), od 
ostatnej vety sa oddeľujú medzerou, napr. … chcela dať 
bodku za svojím účinkovaním.  
3. Ak tri bodky nahrádzajú vynechanú časť uprostred 
vety, oddeľujú sa medzerou pred druhou časťou vety 
(citátu), napr. Morfológia… je náuka o tvaroch slov. 
 

 APOSTROF 
Apostrof (’) sa píše: 
- ako znamienko vynechania hlásky,   
napr. čosi – čos’, ktosi – ktos’.  
- Ak po takomto vynechaní v jednoslabi čnom slove 
(najmä v zámene si) ostáva iba jedna hláska, pripáj a 
sa k predchádzajúcemu slovu,   

napr. bol si – bols’; 
- ako znamienko skrátenia údajov o rokoch 
vyjadrených číslicami v názvoch rozli čných podujatí, 
v blahoželaniach a pod. Apostrofom sa nahrádzajú 
prvé dve číslice z ozna čenia tisícro čia a storo čia,  
napr. BIB ’89 (Bienále ilustrácií Bratislava 1989); 
INCHEBA ’89; Pf ’91; 
- pri prepise z cudzích grafických systémov pod ľa 
písmen (pri transliterácii) namiesto písmen, za kto ré 
nemáme v našom písme ekvivalenty.  
Pri prepise čínskeho písma sa apostrofom ozna čuje 
neurčitá samohláska:  Jang-c’-ťiang. 
!!!P o z n á m k a:  
V odbornej literatúre sa apostrof niekedy používa ako 
diakritické znamienko na označenie palatalizovanej 
spoluhlásky alebo na označenie prízvuku (apostrof stojí 
pred prízvučnou slabikou). 
 

 ZÁTVORKY 
Zátvorky sú: 
1. okrúhle ( ),  
2. hranaté [ ],   
3. lomené < >,   
4. zložené { }.  
Najčastejšie sa používajú okrúhle zátvorky.  
 
- Do okrúhlych zátvoriek sa kladie: 
1. vložené slovo alebo výraz, ktorým vysvet ľujeme, 
objas ňujeme, rozvádzame alebo dop ĺňame a 
spres ňujeme hlavnú myšlienku jazykového prejavu,  
napr. Literárna činnosť v týchto obdobiach mala často 
charakter písomného prejavu, ktorý zohrával dôležitú 
úlohu pri rozvoji kultúry, no nemal vyhranenú 
literárnoestetickú podobu, pretože sa dotýkal iných oblastí 
kultúrnej aktivity alebo tvoril priamo ich súčasť 
(historiografia, filozofia, jazykoveda, etnografia a pod.). – 
Medzi tieto disciplíny patrí aj zemepis (geografia). 
!!!P o z n á m k a:  
Namiesto zátvoriek možno použiť aj čiarky, alebo ak je 
vsuvka dlhá, i pomlčky. 
2. meno autora za citátom alebo aj meno autora a 
názov práce, prípadne aj s ďalšími presnejšími 
údajmi,  
napr. Einstein zovšeobecnil Newtonovu gravitačnú teóriu, 
pripojil k pojmu priestor i ďalší rozhodujúci pojem – čas – 
a ukázal, že vlastnosti časopriestoru závisia priamo od 
množstva hmoty, ktorá je v štvorrozmernom časopriestore 
(Hajduk, A. – Štohl, J.: K horizontom vesmíru. Bratislava, 
Obzor 1974, s. 225). 
3. časový alebo iný údaj za menom osoby alebo 
názvom,   
napr. I. Newton (1643 – 1727). – Pochádza z Nového 
Sadu (Juhoslávia). 
4. údaje, ktoré tvoria jeden celok a s ktorými sa 
narába ako s jedným celkom,  
napr. (a + b), (a + b)2; 
5. prvky, medzi ktorými sú isté vz ťahy, 
napr. R (a, b); 
6. fakultatívne prvky,   
napr. bli(n)kať, pozerať (sa), drobu(li)nký; 
7. rozli čné symboly a výrazy umiestnené v texte,   
napr. (!), (tak); 
8. číselné údaje v súvislom texte pri triedení, členení 
na skupiny,   
napr. V spisovnom jazyku majú takéto tvary najmä: (1) 
pomenovania aritmetických pojmov fungujúce ako 
mužské životné podstatné mená, napr. napísať činiteľa, 



menovateľa, sčítanca, (2) niektoré iné pomenovania, 
napr. tancovať kozáčka, mať bojového ducha. – Lamarck 
zhrnul svoju teóriu o evolúcii organizmu do štyroch 
zákonov. Rozlišuje: (1) zákon rastu, (2) zákon funkčnej 
reakcie, (3) zákon používania a nepoužívania orgánov, 
(4) zákon dedičnosti získaných vlastností; 
9. v odborných textoch odkazy na literatúru, 
napr. (Novák, 1935, s. 30). 
 
- Do hranatých zátvoriek sa kladú: 
1. najmä v odborných prácach časti textu, ktoré v 
pôvodnom texte omylom chýbajú, vysvetlivky 
skratiek použitých v citovanom texte, autorove 
poznámky k citovanému textu at ď.,  
napr. Rozdiel medzi ním a dnes žijúcim človekom spočíva 
v stupni rozvoja [vyššej] nervovej činnosti. – Podľa 
Soľnohradských letopisov sa pri B. [Bratislave] odohrala 
roku 907 bitka medzi Maďarmi a Bavormi. – Okolo 
polovice 2. tisícročia pred naším letopočtom sa k. p. 
[klinovým písmom] písala na celom Blízkom východe 
diplomatická korešpondencia a klinopis prenikol aj na 
dvor egyptských faraónov. – Príspevok je podpísaný 
skratkou J. Š. [Ján Šarišský]. – Autor píše: „Ak existujú 
takéto formy [vari autor pochybuje, že takéto formy 
existujú?], je ich existencia vyvolaná významovou 
potrebou.“ 
2. v odborných jazykovedných výkladoch údaje o 
výslovnosti,  
napr. dievča [ďieuča], včela [fčela], Mozart [mócart]; 
3. v bibliografiách preklady cudzojazy čných názvov, 
napr. Childe Harold’s Pilgrimage [Putovanie Childa 
Harolda]. Niekedy sa preklady dávajú do okrúhlych 
zátvoriek, napr. Dielo poľského astronóma Mikuláša 
Kopernika De revolutionibus orbium coelestium libri VI (O 
pohyboch nebeských sfér, I. – VI. zv.). 
 
- Lomené zátvorky: 
- Lomené zátvorky sa môžu používa ť podobne ako 
hranaté zátvorky. Využívajú sa aj vtedy, ke ď sa v 
texte, ktorý je v zátvorkách, vyskytuje časť, ktorá je 
tiež v zátvorkách,  
napr. (Patrí sem napríklad aj sloveso priblížiť <sa>.) 
 
- Zložené zátvorky: 
- V zložených zátvorkách sa uvádzajú množiny, 
 napr. S = {A, B, C}. 
- Ako zátvorky sa používajú aj lomky (//). Lomky sa  
používajú najmä pri písaní na písacích strojoch, na  
ktorých nie sú okrúhle zátvorky. Okrem toho sa 
používajú aj zvislé čiary. Medzi zvislé čiary sa píšu 
absolútne hodnoty,   
napr. |a|. 
- Ak sa v zátvorkách uvádza celá veta alebo sa v 
zátvorkách uvádzajú výrazy, ktoré majú samostatné 
postavenie, píše sa najprv bodka, výkri čník alebo 
otáznik a za nimi druhá (pravá) zátvorka,   
napr. V piatok bude prednáška o tvorbe Janka Kráľa. 
(Prednáška bude v zasadacej miestnosti na prvom 
poschodí.) 
 
 

 ZÁTVORKY 
Lomka (/) sa píše: 
- v odborných textoch medzi variantnými výrazmi,  
napr. príbuzné/nepríbuzné jazyky (príbuzné alebo 
nepríbuzné jazyky, príbuzné a nepríbuzné jazyky), 
kategória odcudziteľnosti/neodcudziteľnosti, -mi/-ami 

(pádová prípona so základnou podobou -mi a s variantom 
-ami), -ár/-ar/-iar (slovotvorná prípona so základnou 
podobou -ár a variantmi -ar a -iar), umyť/umývať (sloveso 
s dokonavou podobou umyť a nedokonavou podobou 
umývať); 
!!!P o z n á m k a:  
Variantný výraz sa zvyčajne uvádza po spojke alebo sa 
uvádza v zátvorkách, napr. príbuzné a nepríbuzné jazyky, 
príbuzné alebo nepríbuzné jazyky, príbuzné (nepríbuzné) 
jazyky; pádová prípona -mi a jej variant -ami, pádová 
prípona -mi (-ami). 
- na vyjadrenie podielového alebo pomerného vz ťahu 
dvoch veli čín,  
napr.  1/3, 2/5 (jedna tretina, dve pätiny); spotreba 6 l/100 
km (šesť litrov na sto kilometrov); Rýchlosť tejto hviezdy 
je 120 000 km/s (120 000 kilometrov za sekundu); 
- na odde ľovanie veršov v súvislom texte,   
napr. V diaľke sa trasie. Vysoká. / Číhajú na ňu. – Byť 
samým sebou je byť / najmä keď si v množstve / plnom 
teplých ľudských dychov. 
!!!P o z n á m k a:  
Lomka sa používa aj ako diakritické znamienko, ktorým je 
prekrížené písmeno, napr.  (písmeno v dánskej, resp. 
nórskej abecede). 
 
 

 ČIARKA 
Vyčleňovacia funkcia čiarky  
- Čiarkami sa vyčleňujú tie výrazy, ktoré nie sú vetnými 
členmi. Sú to: citoslovcia, oslovenia, hodnotiace častice, 
kontaktové výrazy a vsuvky (parentézy). 
- Čiarkami sa vy čleňujú citoslovcia:  
Beda, do dediny sme prišli veľmi neskoro. – Ach, 
nešťastník si ty nad nešťastníkov. – Som sám a sám, jak 
tu, hľa, stojím. – Tento hlas, ach, to je lepší svet 
budúcnosti. – Keď chceme, hm, zistiť, ako sa začína, hm, 
abeceda, musíme začať… od Adama… – To je teda 
zima, bŕŕŕ! – Už aby som ťa tu nevidel, marš! – Počuli ste 
všetci, há? 
- Skupinu citosloviec a prípadne častíc na za čiatku 
alebo na konci vety vy čleňujeme ako celok,   
napr. Ej veru, bolo to tak. – Ach bože, ako to len mohol 
urobiť! 
!!!P o z n á m k a:  
Citoslovcia (obyčajne zvukomalebné), ktoré vo vete 
zastupujú sloveso v prísudku, čiarkami nevyčleňujeme, 
napr.: Na „tri“ drc hlavou do lopty. – Chytí čugaňu a prask 
po mátohe. 
- Čiarkami sa vy čleňujú oslovenia:  
Janko, žiadam ťa o rýchlu pomoc. – Neboj sa, Malka, ja ti 
neublížim. – S ním si, bratku, nepomôžeš. – Naskáčte sa, 
deti, do sýtosti. – Čo len s tebou bude, chúďa moje! – 
Nehnevajte sa na mňa, teta. – Obed je už pripravený, 
vaša excelencia! 
- Oslovenie vy čleňujeme čiarkami aj vtedy, ke ď pred 
ním predchádza zámeno 2. osoby sg. alebo pl. (ty, 
vy),   
napr. Na večeru pozývam aj vás, milí priatelia. – 
Nezabudni na to ani ty, brat môj. – Ty, vážený kolega, 
musíš ísť príkladom. – A ty, človeče, potom tráp sa! 
- Čiarkami sa vy čleňujú aj citovo hodnotiace 
(zvolacie) výrazy, ktoré vznikli posunom oslovenia do 
inej (tretej alebo prvej) gramatickej osoby,   
napr. Prišlo, chúďa, celé utrápené. – A ja, blázon, som ti 
uveril. – Však sa oni, chudáci, dosť s tebou natrápili. 



- Čiarkami sa vy čleňujú hodnotiace častice, ak sa 
nimi vyjadruje postoj hovoriaceho k obsahu celej 
výpovede,  
napr.: Pravda, nie každý druh organizmu je schopný pútať 
na seba akýkoľvek materiál. – Bohužiaľ, teraz sa musíme 
rozlúčiť. – Tohoročná úroda pšenice bola, chvalabohu, 
nad všetko očakávanie. – Listiny sú, prirodzene, písané v 
rozličných jazykoch. – Bude to, naopak, pre nás veľké 
potešenie. – Poklesky netreba zamlčiavať, zaiste. 
- Hodnotiace častice sa vy čleňujú čiarkami aj vtedy, 
keď stoja tesne za spájacím výrazom,  
napr. Všetci prídeme, ak, pravda, budeme zdraví. – Prišla 
aj matka, ktorá, žiaľ, o tom ešte nevedela. 
- Hodnotiace častice sa vy čleňujú čiarkami aj za 
spojkou a:  Žiaci sa pripravia ešte večer a, prirodzene, 
všetci prídu načas. 
!!!P o z n á m k a:  
1. Častice, ktoré sa vzťahujú iba na jeden vetný člen, sa 
čiarkami nevyčleňujú: Iste bude mať z teba radosť. – 
Hádam nebudeš taký zlý. – Bol zrejme veľmi vzrušený. – 
Chodil som ta veru často. – Počasie sa vari už umúdri. 
2. Spojenia po prvé, po druhé atď. sa obyčajne 
nevyčleňujú čiarkami, napr. Po prvé nie je to pravda a po 
druhé by to znamenalo porušenie našich zásad. Pri 
zdôraznení sa môžu chápať ako samostatný výraz a 
vtedy sa vyčleňujú čiarkou, napr. Po prvé, prejavuje sa tu 
postupné odumieranie organizmu. Po druhé, odumierajúci 
organizmus nemá dosť obranných síl. 
- Čiarkami sa vy čleňujú kontaktové výrazy:  
vieš, viete, rozumieš, rozumiete, chápeš, chápete, 
cháp(te), prosím, prosím ťa (vás), pochop(te), 
predstav(te) si, (ne)povedz(te), ako vidíš (vidíme, vidíte), 
však(že), všakver, hej(že), naozaj, pravda(že) a pod.: Ako 
vidíme, všade rastú ovocné stromy. – Prosím ťa, pomôž 
mi, je to voľajaké ťažké. – Predstavte si, všetko sa dalo 
do poriadku. – Chápte, nemôžem to urobiť bez zreteľa na 
danú situáciu. – Vieš, to sa teraz nepatrí. – Pomôžte mi, 
prosím vás, už nevládzem. – Nejde to, všakže! – Tebe sa 
to nechcelo urobiť, pravdaže. – Už budeme zadobre, hej?  
- Čiarkami sa vy čleňujú vsuvky, ktoré síce prinášajú 
významovo závažnú (najmä subjektívne hodnotiacu) 
informáciu, ale na porozumenie vety nie sú 
nevyhnutné,  
napr.:  Madva, a to bola v tých časoch zvláštnosť, si pred 
lekárskym zákrokom umyl ruky. – Vaša práca, to sa 
nebojím povedať, má veľkú budúcnosť. 
!!!P o z n á m k a:  
Zložitejšie vsuvky (parentézy) sa častejšie vyčleňujú 
zátvorkami alebo pomlčkami. 
- Čiarkami sa vy čleňuje uvádzacia veta vsunutá do 
reči postavy, autora: 
Pijete málo, povedal Lemnitzer, my sme navyknutí na 
inakšie tempo. – Nezdá sa, že by ste sa aj držali v tom 
tempe, povedal Marek. – Jeden múdry človek povedal, 
národ nie sú len spoločne odžité dejiny. 
- Ak sa re č postavy, autora uvádza v úvodzovkách, 
ľavá čiarka uvádzacej vety sa dáva pred úvodzovky 
(podobne ako otáznik a výkri čník),  
napr. „Keď má takú dobrú hlavu, bude učencom,“ 
vyhlásila mať. – „Tvoje šťastie, že sa ponáhľam,“ povedal 
dirigent. (Podobne ako v prípadoch: „Už sa aj prac!“ 
skríkol na syna v rozrušení. – „Budeme ešte dlho čakať?“ 
spýtala sa Irena.) 
- Čiarkami sa vy čleňujú tieto vo ľné vetné členy: 
a) vo ľný prívlastok:  
 Dievčence, opásané bielymi zásterami, roznášali jedlá. – 
Kráčal popod brezy, zaprášené inovaťou. – Vo dvore ležal 
zelený súmrak, presýtený voňou surovej zeme. 

!!!P o z n á m k a:  
Čiarkami sa nevyčleňuje tesný prívlastok stojaci za 
nadradeným členom (tesný postponovaný prívlastok), 
ktorý je významovo úzko spätý s obsahom celej vety (ak 
má mať veta daný význam, nemožno ho z nej vypustiť), 
napr.  Dom postavený na piesku sa ľahko zrúti. Čiarkami 
sa nevyčleňuje tesný prívlastok so spojkou ako, napr. 
Jazyky ako slovenčina a čeština sú západoslovanské. – Z 
takých bylín ako mäta, ľubovník sa varí čaj, ako ani 
prívlastok typu my Slováci, napr. My Slováci od vekov 
žijeme medzi Tatrami a Dunajom. 
b) vo ľne pripojený rozvitý doplnok:   
Vtáky vyletovali zo skalísk, vyplašené ťahavým hvizdom 
vlaku. – Pobehne synovi naproti, otvoriac náruč. – Tobiáš 
už aj pohnal kone, ani nečakajúc na úctivý pozdrav. – 
Sedí, hlava pochovaná v dlaniach. – Hnaná touto túžbou, 
Krista Dominová začala myslieť na žandárov. – Našiel ho 
doma, ležiaceho na dlážke. 
c) prístavok:   
Chlapci, synovia, kráčali za ním. – Kohút, veľký jarabáč, 
rozkikiríkal sa na celý dvor. – Spomenul vtedy ešte dosť 
novú vec, kybernetizáciu. – RNDr. Ján Dubovský, DrSc., 
sa stal vedúcim oddelenia. – Váhostav, a. s., Žilina patrí 
medzi najväčšie stavebné podniky u nás. 
Prístavok sa často uvádza vysvetľovacími, rektifikačnými 
a inými podobnými výrazmi, ako t. j., napr., resp., ako, 
ináč, čiže, zvaný, nazývaný, rodená, dnes, kedysi, 
vlastným menom, alias a pod., napr. Výtvarné umenie, 
napr. maliarstvo, má veľký vplyv na rozvoj umeleckého 
cítenia. – Vývin poznania od predstavy k pojmu, resp. od 
abstraktného ku konkrétnemu, je sprostredkovaný súdom 
a úsudkom. – U nás rastú ihličnaté stromy, ako smrek, 
jedľa, borovica. – Rezno, dnes Regensburg, sa spomína 
už v časoch Veľkej Moravy. – Mária Sopková, rodená 
Mačugová, prišla neskôr. – Ján Smrek, vlastným menom 
Ján Čietek, je významný slovenský básnik. – Trnava, 
kedysi kráľovské mesto, mala v našich dejinách 
významnú úlohu. 
!!!P o z n á m k a:  
Ak za rektifikačnými výrazmi respektíve (resp.), 
eventuálne, prípadne nasleduje iba jeden vetný člen (holý 
alebo rozvitý zhodný prívlastok), za týmto členom sa 
čiarka nepíše,  
napr. Kúpime si ojazdené, resp. aj nové auto. 
- Čiarkami sa vy čleňujú konštrukcie s trpným 
príčastím vyjadrujúce isté postoje, hodnotenie,   
napr.: Prvá sa, schematicky vyslovené, koncentrovala na 
vonkajšie deje. – To je, stručne povedané, poriadna 
blamáž. – Logicky vzaté, tento prípad nie je nič 
mimoriadne. 
- Čiarkou sa vy čleňujú rozvité prechodníkové 
konštrukcie:  
To vedeli, pravdu povediac, všetci naokolo. – Nadväzujúc 
na včerajšiu diskusiu, budeme sa venovať problému 
mestskej hromadnej dopravy. 
- Čiarkami sa vy čleňujú vety v podra ďovacom súvetí 
(jednoduchom i zloženom). 
a) V podra ďovacom súvetí sa čiarkami vy čleňuje 
ved ľajšia veta z hlavnej, prípadne nadradenej vety. 
Ľavá čiarka sa píše pred podra ďovacou spojkou, 
resp. pred výrazom s takouto funkciou. Ak je 
ved ľajšia veta vsunutá do hlavnej, prípadne 
nadradenej vety, vy čleňuje sa čiarkami pred 
podra ďovacou spojkou, resp. spájacím výrazom, a na 
konci,   
napr. Oznámili, že prídu. – Je príjemné, že ste sa k nám 
unúvali. – Hneval sa, lebo mu ušiel vlak. – Čo nejdeš, keď 
ťa volá? – Večer, keď sa vracali domov, začalo pršať. – 



Môžete si predstaviť, ako sa mama naplašila, keď som jej 
povedal túto novinu. – Všetci, ktorí robotu skončili, môžu 
sa ísť umyť. – Dôkladné expertízy, ktoré dal urobiť, 
ukázali, že je to nápoj veľmi zdravý. 
Čiarka sa za vsunutou ved ľajšou vetou píše aj vtedy, 
ak za touto vetou nasleduje spojka a pripájajúca 
ďalšiu hlavnú alebo nadradenú vetu, alebo 
viacnásobný vetný člen,   
napr. Rozkázal, aby mu priviedli koňa, a vydal povely. – 
Brat, ktorý sa práve vrátil, a sestra sa pustili do čistenia. 
b) Ved ľajšia veta vložená za prira ďovaciu spojku (a, i, 
ale, alebo) sa ľavou čiarkou osobitne nevy čleňuje, ale 
čiarka sa píše pred prira ďovacou spojkou,   
napr. Vystúpili sme na vrchol, a keď sme sa rozhliadli, 
nevedeli sme nájsť ani slovko obdivu. – Neviem, aké tam 
máte povinnosti, ale ak kvôli Magdaléne, darmo sa 
budete ustávať. 
c) Vedľajšia veta vložená za podra ďovaciu spojku tak, 
že sa k sebe dostávajú dve podra ďovacie spojky (že 
keď, že ak, ktorý ke ď, lebo keby a pod.), sa ľavou 
čiarkou osobitne nevy čleňuje:   
Povedal, že ak bude vhodné počasie, pôjdeme na výlet. – 
Boli si obaja v tom istí, že kto prvý prekoná prekážku, 
vyhrá. 
d) Vedľajšia veta sa vy čleňuje ľavou čiarkou, aj ke ď je 
uvedená porovnávacími podra ďovacími spojkami 
ako, než, s ťa, ani,   
napr. Je tu lepšie, ako som čakal. – Leskne sa, sťa by 
bola zo zlata. – Nehlási sa ku mne, ani čo by moja 
nebola. 
!!!P o z n á m k a:  
V nevetnom prirovnaní sa pred spojkami ako, než, sťa, 
ani čiarka nepíše:  
Je to lepšie ako (než) vlani. – Je rovný ani (sťa) jedľa. 
e) Čiarka sa píše aj pred zámenom ako vo funkcii 
spájacieho výrazu, ke ď uvádza jedno člennú vetu 
vyjadrenú neur čitkom a prípadným ďalším vetným 
členom,   
napr. Nevedel, ako sa zachovať. – Prišiel na to, ako 
prispôsobiť telo chladu. 
!!!P o z n á m k a:  
1. Čiarka sa pred zámennými spojkovými výrazmi (kto, 
čo, ktorý, aký, ako, kde, prečo a pod.) nepíše vtedy, keď 
stoja za hlavnou vetou izolovane bez vedľajšej vety,  
napr. Nevedel ako. – Nepýtaj sa prečo. – Nepovedal 
komu. 
2. Čiarka sa nepíše ani pred zámenami čo, kde, kto a 
pod. v konštrukciách typu Mám kde bývať. – Nemám kde 
spať. – Nieto čo jesť. – Je čo piť. – Nebolo čo robiť. – Niet 
kde sa uložiť. – Nemal kto pomôcť. 
 
Pripájacia funkcia čiarky  
- Čiarkou sa naznačuje, že bude nasledovať rovnorodý 
vetný člen, rovnocenná hlavná veta alebo rovnocenná 
vedľajšia veta. 
- Čiarka vo viacnásobnom vetnom člene: 
a) Čiarkou sa nazna čuje pripojenie rovnorodých 
priradených častí viacnásobného vetného člena: 
aa) viacnásobného podmetu: Podmet, prísudok, 
predmet, príslovkové ur čenie a prívlastok tvoria 
štruktúru vety. 
 – Vo výklade boli vyložené bábiky, detské kočíky, 
zvieratká, stavebnice, autíčka, lopty… 
bb) viacnásobného predmetu:  Chlapec zhľadúval 
fľašky, fľaštičky, tégliky a voňavé vrecúška. – Hľadel na 
dedinu, na dymiace komíny, na úzke uličky. – Neurčité 
zámená vyjadrujú približnosť, neurčitosť, ľubovoľnosť. 

cc) viacnásobného prívlastku:  Zastihlo nás sychravé, 
daždivé, neprívetivé počasie. – Tu sa dočítate o 
skromných, obetavých, ale aj hrdinských, nepokorených a 
víťaziacich ľuďoch. 
!!!P o z n á m k a:  
Postupne rozvíjacie prívlastky (významovo 
nerovnocenné) sa nepripájajú čiarkou,  
napr. moja rodná dedina, náš prvý slovenský romantický 
básnik.  
dd) viacnásobného príslovkového ur čenia:   
Poriadok panuje v dome, na dvore, pred domom, v 
záhrade, všade. – Pieseň znie mohutne, ale čisto, 
zreteľne. 
!!!P o z n á m k a:  
1. Príslovkové určenia rozličného druhu alebo toho istého 
druhu so širším a užším určením sa nepripájajú čiarkou,  
napr. Richtár hľadel chvíľku oblokom do tmavej noci. – Do 
dediny nikdy na zábavy nechodieval. – Prišiel v nedeľu 
večer o desiatej hodine. – Sedel pri peci na lavici so 
založenými rukami. – Bežal od potoka cez lúku až k lesu. 
V sobotu 25. 5. 1997 bola premiéra nového naštudovania 
opery. 
2. Čiarkou sa neoddeľujú ani príslovkové určenia v 
administratívnom údaji dátumu s určením miesta, 
napr. Bratislava 1. septembra 1991, Bratislava júl 1991. 
ee)  viacnásobného doplnku:   
Každý deň vychádzal z domu oholený, učesaný, čisto 
oblečený a s aktovkou v ruke. – Po pretekoch sme ho 
našli ešte udychčaného, vysileného, spoteného, ale 
šťastného. 
ff) viacnásobnej mennej časti slovesno-menného 
prísudku:   
Staňme sa lepšími, dokonalejšími, ľudskejšími. – Na 
stavbe bol nosičom, murárom, lešenárom i omietkarom. 
b) Čiarka sa píše pred všetkými stup ňovacími a 
odporovacími prira ďovacími spojkami okrem spojok 
a, i, aj, ani a pred spojkami z nepravého prira ďovania, 
napr. potrebný, ba (aj) nevyhnutný krok; ťažká, ale 
záslužná práca; mladý, a preto (a tak, a teda) 
nerozvážny. 
c) Čiarkou sa pripájajú aj časti viacnásobného 
vetného člena uvádzané dvoma protikladnými 
zdôrazňovacími výrazmi  (napr. tak – ako aj (i), nie tak 
– ako, ako – tak aj, síce – ale, nielen – ale aj) a lebo aj 
dvoma tými istými spájacími výrazmi (vše – vše, hne ď 
– hneď, tu – tu, z jednej strany – z druhej strany, 
jednak – jednak a pod.),  
napr. ako jeden, tak aj druhý; Nie tak rosa, ako pot 
zúrodňuje polia. – Uvažovali sme jednak o nových 
témach, jednak o nových úlohách; raz jeden, raz druhý; 
vše matka, vše dcéra povzbudzovala otca. 
Čiarka sa píše aj pred spojkovým výrazom a to, ktorý má 
zvyčajne stupňovací význam, napr. Nastáva nečakaný, a 
to až revolučný zlom v myslení. 
d) Ak sa vo viacnásobnom vetnom člene opakuje tá 
istá zlu čovacia alebo vylu čovacia spojka viac ráz, 
pred druhou a každou nasledujúcou spojkou sa píše 
čiarka. Ide o tzv. dvojité, trojité at ď. prira ďovacie 
spojky i – i – i, aj – aj – aj, ani – ani, či – alebo, bu ď – 
alebo,  
napr. I hrobár, i zvonár, i poštár, aj pána notára ja 
holievam… – Musíš všetko sám, aj z voza nosiť, aj dávať 
pozor, aj voda, aj mlyn… – Ktovie, v čom to bolo, či v 
oblečení, alebo v reči… Ani pre jedno, ani pre druhé sa 
však netrápil. 
e) Čiarka sa píše aj v spojeniach typ:  ani večer, ani 
ráno, napr. ani sem, ani tam; ani z voza, ani na voz; ani 



vtáčika, ani letáčika; ani hlavy, ani päty; ani umrieť, ani 
žiť. 
f) Čiarka sa píše medzi jednotlivými údajmi v adrese 
uvádzanej v jednom riadku,   
napr. Ján Novák, Pekná cesta č. 5, Bratislava. 
!!!P o z n á m k a:  
Ak spojka a pripája časť viacnásobného vetného člena so 
zreteľne iným významovým vzťahom ako zlučovacím 
(napr. stupňovacím, odporovacím, dôsledkovým, 
prípustkovým), čiarka sa pred spojkou a nemusí písať, 
lebo nie je na signalizovanie tohto vzťahu potrebná. V 
takom prípade sa však čiarka aj môže písať, napr. malý a 
nebezpečný/malý, a (= ale) nebezpečný; prísny a 
láskavý/prísny, a (= hoci) láskavý. 
 
Čiarka v priraďovacom súvetí: 
a) Čiarkou sa pripájajú hlavné vety v bezspojkovom 
prira ďovacom súvetí,   
napr. Taxík zastal, Anna zaplatila. – Hľadí do neba, 
mesiac sa mu uškŕňa, hviezdy padajú do hlbokej tmy. 
b) Čiarkou sa pripájajú hlavné vety, ktoré nie sú 
priradené spojkami a, i, aj, ani, alebo, či,  
napr. Boli by zajaca chytili, ale mal krátky chvost. – 
Zbadala, lež nedala to najavo. – Bránka nebola 
zamknutá, len sa ťažko otvárala. – Tam vládne ticho, iba 
čo vietor povieva korunami stromov. – Usmeje sa na mňa, 
ba aj ma pohladká po ruke. – On to vie, však je 
vysokoškolák. – Len choď, veď ja vydržím. – Musíš 
pracovať, ináč tu nemôžeš zostať. 
!!!P o z n á m k a:  
Pred spojkami a, i, aj, ani, alebo, či, ak medzi hlavnými 
alebo rovnocennými vetami je zreteľný stupňovací, 
odporovací alebo vylučovací významový vzťah, sa čiarka 
nemusí písať, lebo na signalizovanie tohto vzťahu nie je 
potrebná. V uvedených prípadoch však čiarku možno aj 
písať, napr. Jergušova tvár sa vyjasnila aj slabý zvláštny 
úsmev ňou preletel. / Jergušova tvár sa vyjasnila, aj slabý 
zvláštny úsmev ňou preletel. – Koniec fašiangov tu a zima 
nepopúšťa. / Koniec fašiangov tu, a zima nepopúšťa. 
c) Čiarkami sa pripájajú hlavné vety aj vtedy, ke ď ich 
uvádzajú dvojité, resp. trojité at ď. prira ďovacie spojky 
aj – aj, i – i, ani – ani, alebo – alebo, bu ď – alebo a 
pod.:   
Aj dom má od železnice, aj uhlie mu dáva železnica. – 
Ani sa ty neboj, ani sa ty netras. – Buď budeš poslúchať, 
alebo sa rozídeme. 
d) Čiarka sa píše pred spojkami a spojkovými 
výrazmi, ktorých sú časťou je spojka a, napr. a preto, 
a tak, a teda, a predsa, a jednako, a pritom,   
napr. Bolo sa treba starať o lúky, a preto ich rozdelili 
občanom. – Nenašiel som nikoho doma, a tak som 
odišiel. – Nemusel, a predsa prišiel. 
e) Čiarka sa píše pred spojkovým výrazom a to s 
vysvet ľovacím (dôvodovým) významom,   
napr. Ledva sme sa pomestili do autobusu, a to ešte 
neprišli všetci. Tento spojkový výraz treba odlišovať od 
spojenia spojky a s ukazovacím zámenom vo funkcii 
vetného člena, napr. Chlapci sa za tmy pustili cez les a to 
sa im veru neoplatilo. 
 
Odčleňovacia funkcia čiarky  
- Čiarkou sa odčleňuje: 
- vytý čený vetný člen:  
Cesta na rebriniaku do hôr, to bola moja starodávna 
túžba. – V Tatrách, tam je krásne. – Otec, ten to vedel 
zaspievať najlepšie. – Uvažovať o východiskách, to je 
najlepšia cesta aj pre vás. – Dobré rady, tie by sme teraz 

potrebovali najväčšmi. – To asi potrebovala, vyrozprávať 
sa. 
- osamostatnený vetný člen (naj častejšie sa uvádza 
na konci vety):  
Výskum nám priniesol množstvo nových poznatkov, 
zaujímavých a nepoznaných. – Konečne prišli, obaja. – V 
zime nepočujeme, v lete hej, cez otvorené obloky. 
- pričlenený vetný člen alebo vetná konštrukcia:  
Zahrá, a zadarmo. – Mohol žiť z nich celý rok, a nie 
chudobne. – Keď ti líce len tak horí, aké je to líčko. 
 
Iné funkcie čiarky  
- Čiarkou sa nazna čuje obrátené poradie v menách a 
v terminologických spojeniach, a to najmä v 
abecedných registroch,    
napr. 
Veselý, Jozef rovnica, číselná 
Veselý, Viliam rovnica, kvadratická 
  rovnica, matricová 
- Čiarkou sa odde ľujú desatinné hodnoty od celých 
čísel,  
napr. 10,25; 0,4; 30,50 Sk. 
- Čiarkou sa odde ľujú jednotlivé hodnoty v radoch 
čísel alebo iných symbolov, 
 napr.  3, 8, 9, 15; A, B, C, D



 


